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    جواد محرمي 
اينكه يك فيلمساز موفق و پيشكسوت 
در چنين روزگاري تعزيه را الهام بخش 
كارهايش بداند و عنوان كند همواره در 
آثارش وامدار اين هنر آييني- س�نتي 
ايراني بوده اس�ت مس�ئله اي نيس�ت 
كه بش�ود س�اده از كنار آن گذش�ت. 
»امرالله احمدج�و« در بخش دوم گفت 
و گويش با »جوان« به تأثيرپذيري اش 
از عاشورا و هنر تعزيه اشاره كرده است. 
بخش نخس�ت اين گفت و گو دوش�نبه 
18 دی در صفحه 16 منتش�ر شده بود. 
چرا كارهاي بعدي ش�ما با وجود 
نقاط قوت ف�راوان مث�ل روزي 

روزگاري ديده نشد؟ 
م��ن روزي روزگاري را با حقوق كارمندي 
سازمان ساختم، ش��ايد باورتان نشود ولي 
ش��خصي كه با وانت براي اس��ب ها علوفه 
مي آورد دو برابر من دريافتي داش��ت. آن 
زمان ب��راي س��اخت روزي روزگاري زياد 
جنگيديم، فيلمنامه من بارها در ش��وراي 
پروانه ساخت رد شد. از ميان يك گروه 14 
نفره فقط دو نفر با ساخت آن موافق بودند. 
آخر سر هم با وساطت و مسئوليت »فريد 
حاجي محمد كريمان« مدير وقت فيلم و 
سريال آن دوره س��اخته شد؛ شخصي كه 
تأثير او در ساخت س��ريال اگر بيش از من 
نباشد كمتر نيست. او شخصاً مسئوليت كار 

را بر عهده گرفت و گفت برو بساز. 
مجموع�ه روزي روزگاري يكي 
از آث�ار مان�دگار فعاليت ه�اي 
تلويزيوني ايران اس�ت. س�بك 
ارائه ش�ده در آن منحصر به فرد 
اس�ت؛ چقدر از دانش و انديشه 
فيلمس�ازي ش�ما ب�راي غناي 

سينمايي كشور استفاده شد؟
در هر س��ازماني اگر دستگاه گران قيمتي 
هم خريداري ش��ود به فكرش هس��تند و 
آن را مثلًا روغن كاري مي كنند. احمد جو 
كه از هوا نيامده، براي او هزينه شده، من 
با امكانات همين سازمان رشد كردم، همه 
كارهايم جز يك فيلم سينمايي كه با بخش 
خصوصي ساختم را س��ازمان صداوسيما 
ساخته است. نگاه هاي صددرصد اشتباه 
و دخالت ها و دس��تكاري هاي بي مورد در 
برخي كاره��ا آدم را بي مي��ل و بي رغبت 
مي كن��د، برخي مدي��ران ج��وان خيلي 

عينك هاي عجيب و غريبي دارند. 
ب�راي درآوردن س�بك خاص و 
جالب روزي روزگاري از فيلمساز 
بزرگ�ي در عالم س�ينما تقليد 

كرديد يا الهام گرفتيد؟ 
من نيازي به تقليد نداشتم، چون با تعزيه 
بزرگ شدم، بسياري از خويشاوندان ما به 
نوعي در تعزيه خواني نقش داشتند. از پنج 
سالگي لباس تعزيه بر تنم مي كردند و طفل 
مسلم را مي خواندم. از همان بچگي تا الان 
عاشق و مش��تري تعزيه بودم. ما ايراني ها 
هرچه داري��م از بركت عاش��ورا داريم، در 
همه كارهايم سعي كردم خودم را با عاشورا 
تنظيم كنم. عاش��ورا پربركت ترين چيزي 
است كه در چنگ داريم، چيزي عزيزتر از 
اين نمي شناسم، در جامعيت بي نظير است، 

تعزيه كاري ذوقي است كه نسل به نسل از 
پدرانمان به ما ارث رس��يده و صيقل پيدا 
كرده است، اين كم ميراثي نيست، هرچيزي 
كه تصور كنيد مي ش��ود از آن آموخت به 
شرطي كه عاشقانه به آن نگاه كنيد و تعريف 
غلط از آن نداش��ته باش��يد. تعزيه نمايش 
نيست بلكه يك روايت منظوم است، براي 
مثال در شاهنامه خواني نقال آن را روايت 
مي كند، لباس خاصي هم تنش مي كند اما 
مخاطب مي داند كه او صرفاً راوي اس��ت و 
مثلاً نقش سهراب را بازي نمي كند. به تعزيه 
هم مردم چنين نگاهي دارند. در تعزيه مردم 
تماشاگر نيستند ش��ركت كننده هستند، 
مثلًا كسي نمي گويد فلاني با يك من ريش 
و پش��م چرا دارد نقش حضرت زينب)س( 
را بازي مي كند؟ او فقط نقل كننده اس��ت، 
لباسي هم پوشيده، نه خودش مدعي است 
كه نقش زينب)س( را ب��ازي مي كند و نه 

مخاطب واقعي چنين تلقي دارد. 
سكانس مش�هوري در سريال 
روزي روزگاري هس�ت ك�ه 
تعدادي از اجناس غارت ش�ده 
يك بازرگان روي ميز چيده شده 
و رئيس دزدها)حسام بيگ( از 
بازرگان يكي يكي درباره كاركرد 

آنها سؤال مي پرسد... 
اين س��كانس دقيقاً از ميزانسن هاي تعزيه 
وام گرفته ش��ده اس��ت. من مناس��ب ترين 
صحنه آرايي را تعزيه مي دانم چون با امكانات 
موجود در هر قصبه اي و روستايي صحنه آرايي 
مي شود و شكيل هم از كار درمي آيد. از اين 
منظر منعطف اس��ت، جاي قبض و بس��ط 

زيادي دارد، اصلًا بي نظير است. 
چقدر از مناب�ع و پژوهش هاي 
بهرام بيضايي درباره تعزيه سود 

برده ايد؟ 
من در تكنيك س��ينما بس��يار از ايش��ان 
آموخته ام، حس��رت م��ن اين اس��ت كه 

نتوانستم شاگرد ايشان باشم. 
خودتان چقدر آدم شاگردپروري 

هستيد؟ 
برخي از ش��اگردانم بعدها كارگردان هاي 
خوبي شدند، براي مثال سيروس مقدم در 
فيلم »شاخه هاي بيد« منشي صحنه من 
بود و عليرضا افخم��ي در روزي روزگاري 

منشي صحنه بود. 
 تا حالا شده از پيشكسوتي مثل شما 

مشاوره بخواهند؟ 
واقعيت اين اس��ت ك��ه زياد م��ا را تحويل 
نمي گيرن��د. براي مثال در صداوس��يماي 
اصفهان مدير جواني سركار آمده كه اساساً 
كسي پيش از اين اس��مش را هم نشنيده 
است و به خودش حق مي دهد درباره من 
قضاوتي غيرمنصفانه بكند، طبيعي است 
كه اصلًا تمايلي براي ديدن او نداشته باشم. 
چه آسيب هايي در سريال سازي 

ما وجود دارد؟
بزرگ ترين آس��يب در سريال سازي مدت 
زمان اجراست نه بودجه. مديري كه عجله 
دارد كار را در زم��ان خ��ودش تمام كند تا 
پخش ش��ود به پروژه لطمه مي زند. بعضي 
وقت ها ه��م مي خواهند در پ��روژه به زعم 
خودش��ان صرفه جويي كنن��د ولي چون 

بلد نيس��تند به كار لطمه مي زنند. در واقع 
نمي دانند كجا و چگون��ه بايد صرفه جويي 

شود و از جاهايي مي زنند كه نبايد بزنند. 
 بالاخره استانداردي بايد وجود 

داشته باشد؟ 
بله؛ برآورد دقيق اينها كارشناس مي خواهد 
اما حرف اين است كه كارشناسي دوستان 

اساساً ايراد دارد و معقول نيست. 
شما خودتان جزو كارگردان هايي 
 هس�تيد كه ب�ا برداش�ت هاي 
ك�م كار را جل�و مي بري�د ي�ا 

برداشت هاي زياد؟ 
به نظرم جزو كس��اني هس��تم كه تند كار 
مي كنم ولي قرار نيست سرعت جاي همه 
چيز را بگيرد. در تفنگ سرپر 10 ماه برآورد 
زماني كردند و هرچه گفتيم كم است گوش 
نكردند، در نهايت كار 18 ماه زمان برد در 
حالي كه بايد حداقل چهار تا پنج سال زمان 
مي برد. براي همين پراكندگي زيادي در 
تفنگ سرپر مش��اهده مي كنيد. البته من 
آن را به نسبت روزي روزگاري حرفه اي تر 
س��اختم ولي زمان را از ما گرفتند و به كار 
لطمه زدند. وقتي مي خواهند ش��ما زودتر 
سر و ته كار را هم بياوريد نتيجه نمي دهد. 
نسخه اي كه از تلويزيون پخش شد بيشتر 
شبيه »راف كات« بود، تدوين اساسي روي 
كار انجام نشد. صداگذاري و موسيقي متن 
هم باعجله انجام شد. من يكي از چيزهايي 
كه از خدا خواس��تم اين است كه آنقدر به 
من عمر بدهد تا يك مديري پيدا بش��ود و 
شرايطي فراهم كند تا تفنگ سرپر تدوين 
مجدد بشود، برخي سكانس ها بايد مجدد 
دوبله بشود و با ايجاز بيشتري تدوين شود. 
عجله باعث ش��د به برخي جاهاي كار آب 
بسته شود. اين كار جاهايي آگاهانه صورت 
گرفته است چون از ما خواهش كردند اين 
اتفاق بيفتد. حس��ن نيت هم داشتند ولي 
من نبايد زير بار مي رفت��م و بعدها خيلي 
پشيمان شدم كه آن را پذيرفتم. تقاضاي 
دوس��تان براي عجله دادن ب��ه كار لطمه 
اساسي به كليت كار وارد كرد، نبايد زير بار 
پخش همزمان مي رفتم، البته از آنها گله اي 
ندارم چون مي دانستم مشكلاتي دارند ولي 
نبايد قبول مي كردم. اگر گوش نمي كردم 
به نفع خوشان هم مي شد هرچند در نهايت 
كاس��ه كوزه ها س��ر كارگردان مي شكند. 
براي اصلاح سريال تفنگ سرپر يك مدير 

دريادل نياز است. 
برخي اين ايراد را به سريال سازي 
در ايران مي گيرند كه نس�بت به 
هزين�ه س�ريال هاي تاريخ�ي 
ساخت تركيه و كره، پروژه ها در 

ايران گران تر توليد مي شوند. 
مس��ئله اين اس��ت كه بخش عمده اي از 
بودجه به دليل ناش��ي گري برخي عوامل 
اصلي هدر م��ي رود. در بحث صرفه جويي 
هم نقض غرض اتفاق مي افتد. آدم هايي كه 
اشتباهي وارد كار مديريت برخي بخش ها 
شده اند هميشه به كار لطمه مي زنند. سر 
تفنگ سرپر من يك آينه دق خواسته بودم، 
برايم بديهي بود كسي كه در اندازه طراح 
صحنه حاضر شده بداند آينه دق چيست 
و اگر هم نداند بيايد س��ؤال كند، آينه دق 

آينه اي معوج است كه وقتي خودتان را در 
آن مي بينيد آنقدر شما را بد نشان مي دهد 
كه به اصط��لاح آدم را دق مي آورد. عوض 
آينه فروشي يا كارخانه شيشه يك استيل با 
ضخامت حدود هفت، هشت ميلي متر كه 
در هيچ قابي جاي نمي گرفت را تهيه كرده 
بودند، به خودم گفتم اين را نگه دارم و براي 
تاريخ ثبت كنم كه ابدي شود و سند داشته 
باشم كه بگويم حد دانش برخي از نيروهاي 
انساني در سينما چقدر است. همين آقاي 
مثلًا طراح صحنه روز اول به من گفت من 
»پارت تايم« سر كار مي آيم، فارسي كلمه 
را هم نمي گف��ت چون اي��ن آدم ها آنقدر 
كوچك هس��تند كه فكر مي كنند معادل 
انگليسي كلمه را بگويند كلاسش بيشتر 
است، همين آقاي مثلًا پارت تايم كه سر 
فيلمبرداري كلي از وقت و انرژي ما صرف 
ندانم كاري او شد وقتي آقاي لاريجاني كه 
آن وقت رئيس س��ازمان بود براي بازديد 
س��ر صحنه آمده بود آنچن��ان خودش را 
جلو انداخته بود و درباره سريالي كه اطلاع 
دقيقي هم از آن نداشت توضيح مي داد و 
نقالي مي كرد كه باورتان نمي شود. از همه 
ما نماينده تر بود، بسيار آدم كاسبكاري بود 

و انرژي زيادي از ما هدر داد. 
يعني دان�ش و تخص�ص كافي 

نداشت؟
بله، همي��ن آقا يك برج��ك ديده باني در 
اردوگاه روس ها براي ما ساخته بود كه 6 
متر ارتفاع داشت، خب ما فكر مي كرديم 
او رعايت ن��كات بديهي درب��اره ايمني را 
كرده اس��ت، حدود 10 نف��ر رفتيم بالاي 
برجك و متوجه نش��ديم داريم با جانمان 
بازي مي كني��م. مدتي تعطيل��ي افتاد و 
آن منطقه هم بس��يار بادخيز بود، وقتي 
برگشتيم ديديم برجك روي زمين است، 
نگو برج��ك را روي ي��ك چهارپايه روي 
زمين گذاشته بودند بدون اينكه چاله اي 
بكنند و فونداسيون برايش تعريف كنند، 
آنقدر عامي، سرس��ري، بزن ب��رو و نابلد 
بودن��د ك��ه نمي فهميدند دارن��د با جان 
آدم ها ب��ازي مي كنند. اگ��ر برجك موقع 
كار افتاده بود ح��دود 50 نفر آدم كه روي 
آن و زير آن كار مي كردند تلف مي شدند. 
يا در موردي ديگر يك گاري ساخته بودند 
و هزينه تقريب��اً بالايي هم ك��رده بودند، 
چرخ ها را آنقدر غيرفن��ي كار كرده بودند 
كه راه نمي رف��ت، چ��رخ گاري معمولي 
را زي��ر گاري كه وزن يك وان��ت را حمل 
مي كرد انداخته بودند كه ب��ا اولين تكان 
همه پره هاي چرخ خرد شد و منهدم شد. 
شما احتمالاً فيلم باي سيكل ران مخملباف 
را ديده ايد، آنجا مردي افغاني وجود دارد 
كه عده اي كاسبكار دورش جمع مي شوند 
و از توان او سوء استفاده مي كنند. در زمان 
ساخت تفنگ سرپر من شده بودم همان 
كاراكتر فيلم باي سيكل ران،   انرژي زيادي 
از من صرف پراندن اين آدم هاي كاسبكار 
مي شد. بايد به اينها آموزش مي دادم، اگر 
باز كنيم اي��ن دفتر را مثن��وي هفتاد من 
كاغذ است. از سويي ديگر يك روزنامه اي 
منتسب به اصلاح طلب ها كه كاملًا معلوم 
بود مسئله اش جناحي است اين پروژه را 
وجه المصالحه دق دلي عليه صداوس��يما 
كرد كه شما بلد نيستيد و من بلدم، آدم از 
اين رسانه هاي ناآگاه هم لطمه مي بيند. ما 
مجبور بوديم به حرف هاي بدون استدلال 

آنها هم پاسخ بدهيم. 
چرا از بازيگري گمنام براي نقش 

اول سريال استفاده كرديد؟ 
حميدرض��ا پ��گاه جوان��ي بااخ��لاق و 
دوست داش��تني بود و بازي درخشاني در 
اين س��ريال ارائه داد و با هم��ه وجود در 
خدمت كار بود، ب��ا اينكه تقريباً بي تجربه 
بود ولي از كار عقب نماند. شخصيتي كه 
من در نظر داشتم را صددرصد ارائه داد. او 
شايستگي اش را ثابت كرد و من بسيار با او 
راحت بودم. هميشه به اين اعتقاد دارم كه 
اگر خواس��تيد كاري جمعي انجام بدهيد 
اين معيار را در نظر بگيريد كه اگر بيش از 
50 درصد عوامل عاشق كار بودند و به آن 
ايمان داشتند و نس��بت به آن ذوق نشان 
مي دادند كار را انج��ام بدهيد ولي اگر اين 
نس��بت زير 50 درصد بود انصراف بدهيد 

چون توفيقي حاصل نخواهيد كرد.

روايت امرالله احمدجو از آسيب هاي سريال سازي در ايران در گفت و گو با »جوان« )بخش پايانی(

»روزي روزگاري« را با الهام از تعزيه ساختم
 

   فرزين ماندگار 
در شب ش��عر ش��اعران انقلاب با عنوان »اين 
س��ه رنگ س��رافراز« كه در تقدس پرچم ايران 
با حضور جمعي از شاعران جوان و پيشكسوت 
در فرهنگسراي انقلاب برگزار شد احمد بابايي 
شاعر انقلابي درباره پرچم ايران شعري سرود و 
محمد گلريز نيز در وصف س��ردار سپاه اسلام، 

قاسم سليماني شعر زيبايي را قرائت كرد. 
فرهنگس��راي انقلاب در اين شب شعرخواني 
ش��اعري را به خود ديد كه س��الن را غرق در 
ش��عف كرد. »احمد بابايي« بلافاصله پس از 
قرار گرفتن در پش��ت تريبون ابيات حماسي 
خواند كه در بند بند آن حاضران به شعف آمده 
و كف مي زدند. مطلع شعر او اينگونه بود: دل 
به نور اميد بايد داد، پاي پرچم شهيد بايد داد- 
آسمان سوخت چشم باران سوخت، پرچم ما 
نه، قلب ايران سوخت- آي بيگانه اشك، شبنم 
ماست، خون ما رنگ سرخ پرچم ماست- خوار 
و ارزان مبي��ن غم ايران، كفن ماس��ت پرچم 
ايران- راز تش��نه لبي نخواهم گف��ت، گله با 
اجنبي نخواهم گفت- كربلا از صدا نمي افتد، 

علم از دست ما نمي افتد...
در بخش ديگ��ري از اين مراس��م محمد گلريز 
از خوانندگان كشورمان كه سرودهاي انقلابي 
او در روزه��اي ابتداي��ي انقلاب و ح��ال حاضر 
همواره بر لبان مردم جامعه زمزمه مي شود در 
اين مراس��م گفت: در مقاط��ع مختلف اتفاقات 
ناگوار يا شادي در كشور وقتي رخ مي دهد، بدان 
واسطه س��رودهاي مختلفي را خواندم و تا الان 
نزديك به 2 هزار اثر را اجرا كردم، اما اين افتخار 
را دارم در ه��ر حادثه اي براي كش��ور رخ داده، 
سرود مي خواندم. براي پرچم ايران هم سرودي 
با اين مضمون خواندم، نماد هويت و شناسنامه 
و غرور ملي ما پرچم سه رنگ جمهوري اسلامي 

ايران است. 
اين خواننده انقلابي گفت: خدا دش��منان ما را 
از احمق ها گماشته اس��ت، چراكه يك كودك 
س��ه س��اله هم مي داند كه نبايد به پرچم ملي 
يك كش��ور بي احترامي كند، اما سخنان رهبر 
انقلاب در مورد اعتراضات مردم واقعاً شنيدني 
بود؛ ايشان فرمودند اگر كسي اعتراضي دارد كه 
بحق هم هس��ت، بايد به آن توجه ش��ود، مردم 
مسئله معيش��ت دارند، ولي منطقي و عاقلانه 
اعتراض را مطرح كنند. آت��ش زدن پرچم كار 

مردم ايران نيست. 
گلريز گفت: در اين رابط��ه آهنگي به نام پرچم 
اجرا كردم كه در پاسخ به اهانت كننده به پرچم 
ايران است. ما خيلي صريح و شفاف مي گوييم 
در جامعه هر س��ليقه اي كه داش��ته باشيم، به 

پرچممان احترام مي گذاريم. 
گلريز ضمن اشاره به اينكه پيروزي هاي مختلفي 
در منطقه توس��ط نيروي قدس صورت گرفته، 
اما بدان كم توجهي ش��ده گفت: انس��ان گاهي 
تأسف مي خورد، چراكه برخي پيروزي ها براي 
ايران در منطقه به وجود آمد كه دنيا را مبهوت 
كرد، پيروزي نيروهاي مقاومت در س��وريه به 
فرماندهي سردار سرافراز حاج قاسم سليماني، 
پيروزي بسيار بزرگي بود به ش��كلي كه دنيا را 

متحير كرد. 
اين خوانن��ده گفت: دني��ا به لح��اظ نظامي از 
فرماندهي حاج قاس��م متعجب ماند كه چطور 
يك فرمانده اعلام مي كند تا سه ماه ديگر داعش 
را بيرون و زمينگير مي كنيم و سوريه آزاد خواهد 
شد و بلافاصله رأس روز مقرر اين حادثه اجرايي 
مي ش��ود. در مقابل اين حادثه بزرگ متأسفانه 
صدا و سيماي جمهوري اسلامي ايران تبليغي 
روي اين مس��ئله انجام نداد، اما من براي اينكه 
يك سهم كوچكي در اين پيروزي داشته باشم، 
س��رود پيروزي با عنوان مرد پيروزي سليماني 

را اجرا كردم. 
در بخش ديگري از اين مراسم ناصر فيض شاعر 
طنزپرداز شعر خواند. وي نخستين شعر خود را 

اينگونه آغاز كرد:
بايد كه شيوه  سخنم را عوض كنم، شد، شد، اگر 

نشد، دهنم را عوض كنم
در ادامه اين مراسم عباس احمدي شعري درباره 
پرچم ايران را با اي��ن ابيات قرائت كرد: گوهري 
از جنس ايمان عتي��ق آورده ايم، ي��ادگاري از 
رفيقان ش��فيق آورده ايم- پرچم ما قصه ديروز 
يا امروز نيست، كهنه مكتوبي است از عهد عتيق 

آورده ايم. 
اين شاعر در ادامه، شعر طنزي بر ضد تحركات 

اخير آل س��عود و رئيس جمهور امري��كا قرائت 
كرد:كيش آخر مي شود مانند تايوان غم مخور، 

اين جزيره مي شود روزي گلستان غم مخور...
مهدي جهاندار شاعري كه در نيمه ماه مبارك 
رمضان در محضر رهبر انقلاب شعري با محتواي 
فتنه خواند، در اين مراسم غزلي با موضوع ايران 
خواند: گفتي رسيده ايم به پايان انقلاب، گفتي 
كه خسته ايم و پشيمان از انقلاب- گفتي در اين 
بلاكده كشتي  شكسته ايم، گفتم شكست خورده 

طوفان انقلاب...
در ادامه اين مراس��م غلامرضا طريقي پيش 
از ش��عرخواني گفت: حدود 9 س��الي اس��ت 
ساكن بندرعباس بودم و با خليج فارس رابطه 
ويژه اي برقرار كرده بودم، از اين رو روزي يكبار 
چند لحظ��ه اي را كنار خليج س��پري كردم، 
اما همزمان با اولين روزهاي ش��يطنت بحث 
دروغين خليج عربي كه آل سعود آن را مطرح 
كرد، تا س��ه چهار روز هر وقت كن��ار خليج 
فارس مي رفتم مي گريس��تم، ب��راي همين، 
شعري با همين مضمون سرودم: محال نيست 
كه ش��ب روز و روز شب بش��ود، خليج فارس 
اگر يك شبه عرب بشود- شبي كه مزه خون 
را نمي چشد دش��من، براي نقش��ه ما نقشه 

مي كشد دشمن... 
زهرا سپهكار از اصفهان شاعري بود كه شعري در 
راستاي ما عاشق مبارزه با صهيونيست هستيم را 
خواند كه مورد تشويق حاضران قرار گرفت. در 
بخشي از اين شعر آمده: ما ابرهاي صاعقه باريم 
پس چرا، در تنگناي قافيه تنها گريس��تيم- ما 
پرچميم دس��ت علمدار و حاضري��م، حتي اگر 
دست فدا شد بايستيم- ما در خط مقدم عشقيم 

عاشقيم، ما عاشق مبارزه با صهيونيستيم...
در ادامه اين مراس��م بيت الله جعف��ري با لهجه 
شيرين خود ابتدا شعري به زبان فارسي و سپس 
ش��عري به زبان آذري خوان��د. وي گفت: وقت 
است بگوييم به دنيا همه با هم، ما امت عشقيم 

و تولي همه با هم. 
محمدرضا وحيدزاده كه از اولين شاعراني بود كه 
به اهانت به پرچم ايران واكنش نشان داده بود، 
قصيده اي كه به واسطه اتفاقات رخ داده سروده 

بود را براي حاضران خواند. 
اما مرتضي اميري اس��فندقه از شاعران مطرح 
كشور، با حضور روي سن ابتدا گفت: از حاضران 
خواهش مي كنم براي همه ورزشكاراني كه در 
دنيا پرچم ايران را بالا بردند كف بزنند و بعد از 

آن براي خود پرچم كف بزنند. 
اسفندقه اظهار داشت: بنده مثل همه شما عاشق 
پرچم ايران هس��تم و من قطره اي هستم كه به 
دريا متصلم، براي پرچم ايران هم س��روده هاي 
بسياري دارم، اما شعري خطاب به عزيز جانبازي 
كه زندگي مان را مديون آنها هس��تيم س��روده 
بودم ك��ه برايت��ان مي خوانم. از توس��ت تو  اي 
تازه ترين حادثه ش��ب/ در حال سماع است اگر 

پرچم ايران. 
وي در پايان شعري ديگر اينگونه خواند: دوست 
دارم به شهادت برسم، كفنم پرچم ايران باشد...
محمدمهدي سيار از چهره هاي شناخته شده 
ش��عر انق��لاب و از جوانان��ي ك��ه معم��ولاً 
واكنش هاي بج��ا و تأثيرگ��ذاري در انقلاب 
داشته، ش��عر خود را اينگونه آغاز كرد: شعرم 
يكس��ر فداي اين مصرع/ بر خاتم انبيا محمد 
صلوات. در ادامه ش��عري در چن��د بند براي 
پرچم جمهوري اس��لامي ايران خواند: يك... 
لحظه لحظه خاطرات بهمن��ي كه يك دفعه 
بهار شد، بهمني كه بوي گل گرفت و سوسن و 
ياسمن بهمني كه غرق شوق و شور بود، انفجار 
نور بود. دو... سرزميني كه نگاش به آسمونه و 
حسابش از زمين جداس��ت، ذره ذره خاكش 
از غرور و غيرته، سرزميني كه شن كويرشم، 
لشكر خداس��ت. س��ه... بغض ناتموم مادري 
بالاسر جنازۀ پس��ر، بغضي كه يك مرتبه صدا 
ميشه سكوت رو ميش��كنه،  اي تموم بچه هام 
فداي تو يا حس��ين، اين گلم نث��ار كربلاي تو 
يا حسين،  اي پدر و مادرم فداي تو يا حسين، 

زندگيم فداي كربلاي تو يا حسين...
س��ارا جلوداريان از ديگر ش��اعراني بود كه با 
ق��رار گرفتن در پش��ت تريبون، ش��عري كه 
براي پرچم ايران س��روده ب��ود را قرائت كرد، 
او اينگونه خواند:  اي برافراشته پاك، تو ايمان 
مني/ قرص ماهي كه هميشه لب ايوان مني. 
دل به دريا زدنت ورد زبان ها ش��ده است/ تو 

قسم خورده ترين شرقي دنياي مني.

 سنگ تمام گلريز و احمد بابايي 
براي سردار سليماني و پرچم ايران در شب شعر شاعران انقلاب

عشق بازي شاعران با »اين سه رنگ سرافراز«

 وقتي ميراث فرهنگي 
به سمت پولدارها غش مي كند

    محمد صادقي
در حالي كه رئيس جمهور در سال هاي گذشته 
تأكيد ويژه اي بر حقوق ش��هروندي و توريسم 
داش��ته، معاون گردش��گري س��ازمان ميراث 
فرهنگي، در اقدامي عجيب و غيرقانوني دستور 
توقف صدور مجوز »خانه مسافر« را داده است كه 
اولاً در حيطه وظايف و شأن سازماني او نيست 
و نياز به اخذ مجوز هيئت دولت را دارد، ثانياً در 

تضاد شديد با حقوق شهروندي است.
بنابراين گزارش، س��ازمان ميراث فرهنگي در 
حمايت از هتلداران اين دس��تور را صادر كرده 
تا شايد براي نخس��تين بار در مباحث اشتغال 
و اقتصاد، حاكميت )دول��ت( طرف پولدارها را 

گرفته باشد!
»خانه مس��افر«ها در حال حاضر ب��راي حدود 
12 هزار خانواده ايراني اش��تغال پاي��دار ايجاد 
كرده كه با اخذ مجوزهاي قانوني هم به توسعه 
توريس��م كمك مي كنند هم ب��ه توزيع عادلانه 
ثروت در شهرهاي مختلف كشور؛ ضمن اينكه 
تأسيس »خانه مسافر«ها و ايجاد زيرساخت هاي 
الكترونيك و صدور مجوزهاي مختلف براي تأييد 
و شناسنامه دار شدن اين اماكن از دستاوردهاي 
دولت و برگرفت��ه از تجربه هاي موفق جهاني در 
كشورهاي توريستي اس��ت. نكته قابل تأمل در 
خصوص »خانه مسافر«ها همراهي كامل دولت با 
ايجاد و توسعه آن بوده به طوري كه دستور وزير 
نيرو براي تس��هيلات ويژه به اين اماكن مردمي 
و قانوني، صدور پلاك، اخ��ذ مجوزهاي ايمني، 
امنيتي و بهداشتي، قرارگرفتن در چتر حمايتي 
بيمه و ماليات و... از جمله اين موارد است. بايد ديد 
آيا رئيس سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري، 
در جريان اين خطاي بزرگ و استراتژيك آن هم 
در ش��رايط فعلي اقتصادي و معيشتي مردم در 

آستانه عيد نوروز هست يا خير؟

 داستان زندگي
شهيد هسته اي در مستند 

»تولدت مبارك« 

مس�تند »تولدت مبارك« روايتي از زندگي 
ش�هيد مصطفي احمدي روش�ن، شب پيش 
روي آنتن ش�بكه افق رفت و تك�رار آن نيز 
امروز ساعت 5 از همين شبكه پخش مي شود. 
مستند »تولدت مبارك« روايتي است از زندگي 
شهيد مصطفي احمدي روشن )از شهداي جوان 
هس��ته اي كش��ورمان( از بدو تولد تا شهادت؛ 
شهيدي كه در راه پيشرفت ايران اسلامي جانش 
را فدا كرد. در اين فيلم حس عاطفي شديدي كه 
خانواده احمدي روشن به ش��خص او داشتند و 
عشق به شهادت كه در وجودش ديده مي شد به 

تصوير كشيده شده است. 
مهدي زمان پور كياس��ري كارگردان »تولدت 
مب��ارك« در مورد ايده س��اخت اين مس��تند 
مي گويد: زمان��ي ك��ه در يك��ي از اتوبان هاي 
تهران تردد مي كردم ناگهان با پوس��تر ش��هيد 
احمدي روش��ن برخورد كردم و ب��ا مظلوميتي 
كه در چه��ره وي دي��دم مجذوب وي ش��دم. 
پيش خودم گفتم خوب اس��ت كه راجع به اين 
شهدا نيز مس��تندي ساخته ش��ود. پس از آن 
ماجرا اميرحس��ين مصيبي، تهيه كننده و ناصر 
هاشم زاده، نويسنده اين اثر با من تماس گرفتند 
و پيشنهاد ساخت اين مستند را ارائه دادند و از 
آنجايي كه علاقه اي هم به اين ش��هيد داشتم 

تصميم به ساخت آن گرفتم.

نشست تحليل سياست حاكم 
بر سند جهاني آموزش ۲۰۳۰ 

برگزار مي شود 
اولين نشست از سلسله نشست هاي سياست  
پژوهشي آموزش با موضوع »سياست حاكم 
بر س�ند جهاني آموزش ۲۰۳۰« در مؤسسه 
آموزشي و پژوهشي اشراق برگزار مي شود. 
ارائه نشست »سياس��ت حاكم بر سند جهاني 
آموزش 20۳0« بر عهده امير راقب و سيد وحيد 
آزاد، پژوهشگران ارشد مؤسسه اشراق است. اين 
نشست، روز شنبه 2۳ دي ماه 1۳96، ساعت 15 

در محل مؤسسه اشراق برگزار مي شود. 
دفتر پژوهش مؤسس��ه اشراق سلسله جلساتي 
با محوريت سياس��ت پژوهي آم��وزش تدارك 
ديده است. در اين جلسات طرح ها و برنامه هاي 
آموزش��ي مط��رح در س��طح كش��ور از منظر 
سياست ها و مدل هاي آموزشي موجود در آن، 
بررسي مي شود. علاقه مندان جهت شركت در 
اين نشست مي توانند به آدرس تهران، خيابان 
شهيد س��پهبد قرني، خيابان ش��اداب غربي، 
كوچه ش��هريور، بن بس��ت دوم غربي، پلاك 2 
مراجعه كنند. حضور در اين نشست براي عموم 

علاقه مندان آزاد است. 

ب�ا  را  روزگاري  روزي  م�ن 
س�ازمان  كارمن�دي  حق�وق 
س�اختم، ش�ايد باورتان نشود 
ولي ش�خصي كه با وان�ت براي 
اسب ها علوفه مي آورد دو برابر 
م�ن دريافتي داش�ت. آن زمان 
براي ساخت روزي روزگاري زياد 
جنگيديم، فيلمنامه من بارها در 
ش�وراي پروانه س�اخت رد شد

يك�ي از چيزهاي�ي ك�ه از خدا 
خواستم اين اس�ت كه آنقدر به 
من عمر بدهد تا يك مديري پيدا 
بشود و ش�رايطي فراهم كند تا 
تفنگ سرپر تدوين مجدد بشود، 
برخي س�كانس ها باي�د مجدد 
دوبله بش�ود و با ايجاز بيشتري 
تدوين شود. عجله باعث شد به 
برخي جاهاي كار آب بسته شود


